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حفظ منافع 
سپرده گذاران در 

بانک های ناتراز
بر اســـاس ماده 1 قانـــون اصلاح 
اجـــرای سیاســـت های  قانـــون 
کلـــی اصـــل 44 قانون اساســـی، 
موضوع تملک ســـهام بانک ها، 
حـــق رأی ناشـــی از ســـهام مازاد 
بر حـــدود مقرر در مـــاده قانونی 
مذکور به وزارت امـــور اقتصادی 
و دارایـــی تفویـــض می شـــود که 
هـــر ســـال بـــا برگـــزاری مجامع 
ســـالانه بانک هـــا، ســـهام مازاد 
تعییـــن و بـــه وزارتخانـــه مـــورد 
اشـــاره اعـــلام می شـــود. این امر 
در اصـــلاح ســـاختار مدیریتی در 
بانک های مشـــمول، کمک کرده 
و بـــه معنای ورود بـــه امر انحلال 
در خصوص آن بانک ها نیســـت.
بانـــک مرکـــزی در اطلاعیـــه ای 
ع  طـــلا ا بـــه   : د کـــر م  عـــلا ا
هموطنـــان گرامی می رســـاند، 
یکـــی از وظایـــف ذاتـــی بانـــک 
مرکـــزی پایـــش شـــبکه بانکی 
و نظـــارت مســـتمر و مبتنـــی بر 
ریســـک در خصـــوص بانک ها و 
مؤسســـات اعتبـــاری غیربانکی 
و  نظارتـــی  اقدامـــات  اســـت. 
انضباطـــی در خصـــوص هر یک 
از بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکـــی نیـــز بـــه تفکیـــک و 
متناســـب بـــا نتایـــج حاصل از 
نظارت هـــای مزبور، همـــواره در 
دســـتور کار بانـــک مرکزی بوده 

. ست ا
جهـــت تنویر اذهـــان هموطنان 
گرامـــی، لازم به ذکر اســـت بانک 
مرکزی، تمام اقدامات اصلاحی 
خود را بـــا محوریت حفظ حقوق 
و منافـــع ســـپرده گذاران انجـــام 
می دهـــد بـــه نحـــوی کـــه اثرات 
اقدامـــات اصلاحـــی در شـــبکه 
بانکـــی توســـط بانک مرکـــزی با 
اســـتفاده از اختیارات و ابزارهای 
منتقـــل  ن  یشـــا ا بـــه  قانونـــی 

نمی شـــود.

ت  لبـــا مطا خـــت  ا د پر له  مســـأ
و  عـــا  د ا برخـــلاف   ، ن ا مـــکار گند
نماینـــدگان  برخـــی  نمایش هـــای 
مجلس، بـــه هیچ وجـــه در اولویت 
آنـــان نبوده بـــه طوری کـــه از دولت 
ا  ر جـــه  بود صـــلاح  ا هنـــد  ا می خو
بـــه بعـــد از تصویـــب قانـــون برنامه 
هفتـــم موکـــول کننـــد. امـــا نگاهی 
بـــه برنامـــه مجلس تـــا پایان ســـال 
نشـــان می دهد حرف قالیباف مبنی 
بـــر موکـــول کـــردن اصـــلاح بودجه 
بـــه پـــس از تصویـــب قانـــون برنامه 
هفتـــم، عمـــلاً به معنـــی مخالفت با 
هرگونـــه اصلاح بودجه اســـت؛ چرا 
کـــه تصویـــب قانـــون برنامـــه هفتم 
عمـــلاً تا پایان پاییز بـــه طول خواهد 
انجامیـــد و بلافاصلـــه پـــس از آن، 

مجلـــس باید لایحـــه بودجه ســـال 
1403 را بررســـی و تصویـــب کنـــد. 
بنابرایـــن هیچ زمانی بـــرای مجلس 
جهت بررســـی و تصویـــب اصلاحیه 
بدیـــن  نمی مانـــد.  باقـــی  بودجـــه 
ترتیب مجلس مســـئول مشـــکلات 
آتی ناشـــی از اصلاح نشـــدن بودجه 

. ست ا
یکشـــنبه هفتـــه پیش بود کـــه داود 
منظـــور معـــاون رئیـــس جمهـــور و 
رئیـــس ســـازمان برنامـــه و بودجه،  
بـــرای دفـــاع از لایحـــه دوفوریتـــی 
»اصـــلاح قانـــون بودجه ســـال 1402 
کل کشـــور« راهی بهارســـتان شـــد.

منظـــور در جلســـه علنـــی مجلـــس 
گفـــت: ایـــن لایحـــه به روان شـــدن 
اجرای قانون بودجه امســـال کمک 
می کنـــد. اگـــر ایـــن لایحـــه امـــروز 
تصویـــب شـــود بهتـــر از فرداســـت؛ 
چـــون ما بـــا قانـــون بودجـــه زندگی 
می کنیـــم خصوصـــاً در بخش هـــای 

ســـلامت، آموزش، بازنشســـتگان و 
توســـعه زیرســـاخت ها.

معاون رئیـــس جمهور گفت: یکی از 
پیشنهادهای این لایحه در خصوص 
فـــروش نفـــت اســـت. در قانـــون 
موجـــود، مجلس، دولـــت را مکلف 
کـــرد روزانه 1.4 میلیون بشـــکه نفت 
صـــادر کنـــد امـــا تاکنون بر اســـاس 
اعلام وزارت نفت، میـــزان صادرات 
از 1.4 میلیـــون بشـــکه عبـــور کرده 
اســـت لذا می خواهیم مازاد ظرفیت 
تولیـــد نفـــت را صادر کـــرده و منابع 
آن را صـــرف تکمیـــل زیرســـاخت ها 
بازپرداخـــت بخشـــی  و همچنیـــن 
از بدهی هـــای دولـــت بـــه صنـــدوق 
تأمین اجتماعـــی کنیم تا از ظرفیت 
صـــادرات نفت در شـــرایط تحریمی 

حداکثـــر اســـتفاده را ببریم.
جنبه هـــای  برخـــی  همچنیـــن  وی 
دیگـــر لایحـــه اصلاحـــی دولـــت را 
بـــرای نماینـــدگان شـــرح داد اما در 

نهایت نمایندگان با 63 رأی موافق، 
146رأی مخالـــف و 9 رأی ممتنـــع از 
مجموع 235 رأی، بـــا دوفوریت این 

لایحـــه مخالفـــت کردند. 
در ادامه، یک فوریـــت لایحه اصلاح 
بودجه ســـال 1402 به رأی گذاشـــته 
نماینـــدگان  نهایـــت  در  کـــه  شـــد 
مجلـــس شـــورای اســـلامی بـــا یـــک 
فوریت بررســـی لایحه اصلاح بودجه 
ســـال 1402 نیز مخالفت کردند و در 
نتیجـــه ایـــن لایحه به صـــورت عادی 
در مجلس شورای اســـلامی بررسی 

خواهد شـــد.
سه شـــنبه هفتـــه قبـــل هم بررســـی 
گزارش کمیســـیون برنامـــه و بودجه 
و محاســـبات در مورد تحقـــق احکام 
تکلیفی منتخب قانون بودجه ســـال 
1402 کل کشـــور بـــا حضـــور رئیـــس 
ســـازمان برنامه و بودجه در دســـتور 
ر  قـــرا مجلـــس  علنـــی  صحـــن  کار 
گرفت. رئیس ســـازمان برنامه در این 

جلســـه مجدداً بـــر ضـــرورت تصویب 
هرچـــه ســـریعتر اصلاحـــات مدنظـــر 
این ســـازمان در بودجه ســـال جاری 
بـــه منظـــور اجـــرای برخـــی مـــوارد از 
جملـــه پرداخت طلـــب گندمکاران و 
همچنیـــن جلوگیری از بروز کســـری 
بودجـــه در پایان ســـال تأکیـــد کرد.

این جلســـه البتـــه با حاشـــیه هایی 
هم همراه بـــود به طـــوری که برخی 
از نماینـــدگان با لحـــن تندی رئیس 
ســـازمان برنامه را خطـــاب قرار داده 
و نســـبت به برخی مســـائل از جمله 
پرداخـــت نشـــدن کامـــل مطالبات 
گندمـــکاران اعتـــراض داشـــتند. در 
چنین شـــرایطی منظـــور در واکنش 
بـــه ایـــن اعتراضـــات، به جـــدول 14 
بودجـــه که منبـــع تأمیـــن مطالبات 
گندمـــکاران اســـت، اشـــاره کـــرد و 
گفت: تبصره )14( بن بســـت است و 
این تبصره ناتراز بســـته شده است. 
شـــما برای پرداخت گندم 60 همت 
پیش بینـــی کرده ایـــد امـــا بایـــد 140 
همـــت تأمین شـــود، از ایـــن رو چرا 
اعتـــراض می کنیـــد، دولـــت مجبور 
اســـت بودجـــه ناتـــراز را اجـــرا کند، 
ما به دنبـــال اصلاح بودیم اما شـــما 
دوفوریـــت لایحـــه اصـــلاح بودجه را 
رد کردیـــد و وقتـــی اصلاحیـــه انجام 
نشـــود، پرداخـــت پول گندمـــکاران 

ممکن نیســـت.

واکنش مجلس
پس از اظهـــارات منظور در جلســـه 
 ، د ا د مـــر  2 4 سه شـــنبه  علنـــی 
محمدباقر قالیبـــاف رئیس مجلس 
بـــه تقاضـــای رئیـــس  در واکنـــش 
ســـازمان برنامه برای اصـــلاح قانون 
بودجـــه گفـــت: انتهـــای خـــرداد و 
اوایـــل تیرمـــاه دســـتگاه های دولتی 
اظهـــار می کردنـــد که جـــداول را در 
اختیـــار ندارنـــد و بودجه بـــرای آنها 
بارگـــذاری و چـــاپ نشـــده اســـت تا 
بداننـــد در چه شـــرایطی هســـتند. 
به طـــور معمـــول باید ایـــن جداول 
زودتـــر در اختیـــار دســـتگاه ها قـــرار 
زودتـــر  توافقنامه هـــا  و  می گرفـــت 
بـــه امضـــا می رســـید، ایـــن یکـــی از 
اشـــکالاتی اســـت کـــه دســـتگاه ها 

ح و دنبـــال می کردنـــد. مطـــر
قالیبـــاف در حالـــی ســـازمان برنامه 
و بودجـــه را مقصر تأخیر در ارســـال 

دســـتگاه ها  بـــه  بودجـــه  جـــداول 
معرفـــی می کند که گویـــی فراموش 
کـــرده مجلس بـــا حدود یـــک ماه و 
نیم تأخیـــر، جداول قانـــون بودجه 
را به ســـازمان برنامـــه تحویل داده و 
ســـازمان برنامه پس از دریافت این 
جداول، اقدام به تهیه پیوست های 
قانون بـــر اســـاس جداول ارســـالی 
مجلس کرده اســـت. بنابراین عامل 
اصلـــی تأخیـــر در ارســـال جـــداول 
مجلـــس  دســـتگاه ها،  بـــه  قانـــون 
بوده و اظهارات برخـــی در این باره، 

فرافکنی اســـت.
رئیـــس مجلـــس در ادامـــه اظهـــار 
داشـــت: در زمینه قیمت گندم چون 
جنابعالی گفتید مجلس در تبصره 14 
ناتراز بســـته شده اســـت، من به شما 
عـــرض می کنـــم لایحـــه دولـــت برای 
یارانـــه نان 56 همت بـــوده و مجلس 
عینـــاً همیـــن رقـــم را تصویـــب کرده، 
بدون اینکـــه مجلس یک ریـــال را در 
تبصـــره 14 جابه جـــا کند. مـــا همان 
موقع می دانســـتیم که نان را 56هزار 
میلیـــارد تومـــان گذاشـــتیم، معلوم 
اســـت که گندم حدود هـــزار میلیارد 

تومان نیـــاز دارد.
قالیباف در حالـــی گفته که مجلس 
از زمـــان ارائـــه لایحـــه، نســـبت بـــه 
کم بـــرآورد شـــدن یارانه نـــان آگاهی 
داشـــت که این موضـــوع از دو حال 
ج نیســـت. یـــا اساســـاً چنین  خـــار
موضوعی واقعیت نـــدارد و قالیباف 
تنهـــا برای اعـــاده حیثیـــت مجلس 
چنین موضوعـــی را مطـــرح کرده یا 
در صورت پذیـــرش آن، وی پذیرفته 
که نماینـــدگان با وجود علـــم به کم 
برآورد شـــدن یارانه نان، آن را تغییر 
ندادنـــد و اکنون دولـــت را به خاطر 

قصور خـــود مؤاخـــذه می کنند. 
 در همیـــن رابطـــه قالیبـــاف گفت: 
نکته بعدی اینکـــه دولت حتماً حق 
دارد اصلاحیه بودجـــه ارائه کند، اما 
من شـــخصاً جنابعالی را دعوت و به 
شـــما عـــرض کـــردم به عنـــوان یک 
کارشـــناس و به عنوان یـــک نماینده 
در مجلـــس الان وقت ارائه اصلاحیه 
نیســـت. عرض کـــردم اجـــازه دهید 
قانـــون برنامـــه تصویـــب شـــود، در 
قانـــون برنامـــه حتمـــاً تغییراتـــی به 
وجـــود خواهـــد آمـــد کـــه بایـــد در 
بودجـــه اعمـــال کنیـــد. در آن زمان 
می توانیـــد ایـــن کار را انجـــام دهید، 
اما شـــما هنـــوز اجرای قانـــون را نیز 

شـــروع نکرده اید.
بـــدان  صراحتـــاً  مجلـــس  اقـــدام 
پرداخـــت  مســـأله  کـــه  معناســـت 
مطالبـــات گندمـــکاران، بـــه هیـــچ 
وجـــه در اولویـــت آنـــان نبـــوده بـــه 
طـــوری کـــه از دولـــت می خواهنـــد 
اصـــلاح بودجه را به بعـــد از تصویب 
قانـــون برنامه هفتم موکـــول کنند. 
امـــا نگاهـــی بـــه برنامه مجلـــس تا 
پایان ســـال نشـــان می دهـــد حرف 
قالیبـــاف مبنـــی بـــر موکـــول کردن 
اصـــلاح بودجـــه به پـــس از تصویب 
قانـــون برنامـــه هفتـــم، عمـــلاً بـــه 
معنی مخالفـــت با هرگونـــه اصلاح 
بودجـــه اســـت؛ چـــرا کـــه تصویب 
قانون برنامـــه هفتم عمـــلاً تا پایان 
پاییـــز بـــه طـــول خواهـــد انجامیـــد 
و بلافاصلـــه پـــس از آن، مجلـــس 
بایـــد لایحـــه بودجـــه ســـال 1403 را 
بررســـی و تصویـــب کنـــد. بنابراین 
هیـــچ زمانی بـــرای مجلـــس جهت 
بررســـی و تصویب اصلاحیه بودجه 

باقـــی نمی مانـــد. 

پرداخت مطالبات گندمکاران باید در اولویت باشد

 چالش اصلاح بودجه
گزارش

مشکلات ناشی از اصلاح نشدن بودجه
مشکلاتی که رئیس سازمان برنامه به آنها اشاره کرد، موضوعاتی نیستند که 
کشور بتواند چندین ماه منتظر حل آن بماند چه رسد به آنکه با بی توجهی 

مجلس، حل نشده بماند. از همین رو مجلس به دلیل مخالفت با اصلاح 
لایحه بودجه، مقصر تام و تمام مشکلات کنونی و آتی ناشی از بودجه 

سال جاری از جمله کسری بودجه و پرداخت نشدن یا تأخیر در پرداخت 
مطالبات گندمکاران است. 

در شرایطی که دولت تلاش دارد با اصلاح لایحه بودجه، مشکلات ناشی از 
قانون بودجه سال جاری را حل کرده و در سریع ترین زمان نسبت به حل 
آنها اقدام کند، مجلس در مقابل حل این مسائل ایستاده و مانع آن شد. 

بنابراین نمایندگان مجلس مسئول مشکلات آتی ناشی از اصلاح نشدن 
بودجه هستند.

برش

خبر
موضع مجلس درباره اصلاح 

قانون بودجه 1402
پس از اظهارات منظور در جلسه علنی 
سه شنبه 24 مرداد، محمدباقر قالیباف 

رئیس مجلس در واکنش به تقاضای 
رئیس سازمان برنامه برای اصلاح 

قانون بودجه گفت: انتهای خرداد و 
اوایل تیرماه دستگاه های دولتی اظهار 

می کردند که جداول را در اختیار ندارند 
و بودجه برای آنها بارگذاری و چاپ 

نشده است تا بدانند در چه شرایطی 
هستند. به طور معمول باید این 

جداول زودتر در اختیار دستگاه ها قرار 
می گرفت و توافقنامه ها زودتر به امضا 

می رسید، این یکی از اشکالاتی است که 
دستگاه ها مطرح و دنبال می کردند

عکس: ایسنا


